
Protokół ze spotkania ZLW 

 

Dnia 28.11.2024 r. o godzinie 10:00 w siedzibie Nadleśnictwa Okonek 

rozpoczęło się spotkanie Zespołu Lokalnej Współpracy w sprawie lasów o zwiększonej 

funkcji społecznej, zwanych dalej lasami społecznymi. 

Nadleśniczy Nadleśnictwa Okonek, Pan Zbigniew Dolla, powitał uczestników  

i krótko przedstawił tematykę spotkania. Zastępca Dyrektora RDLP w Pile, Pan Jacek 

Zwierzyński, w ramach wstępu omówił rolę spotkań Zespołu Lokalnej Współpracy 

(ZLW) oraz potrzebę wypracowania kompromisu. 

Prezentację rozpoczęto Regulaminem obowiązującym na spotkaniach ZLW,  

a następnie Krzysztof Dymek, przedstawiciel RDLP w Pile, rozpoczął omawianie 

przygotowanej prezentacji. Przewodnim tematem było omówienie funkcji lasu, ich 

wzajemnych zależności oraz współwystępowania w odniesieniu do lasów 

gospodarczych i lasów społecznych. 

Podczas omawiania funkcji lasu zwracano uwagę na charakter żywego 

organizmu, jakim jest las oraz na liczbę czynników, które mają wpływ na jego trwałość. 

Podkreślano również wagę istnienia ZLW ze względu na wszechstronną wiedzę jego 

członków, która może pomóc pracownikom Nadleśnictwa w szybszym reagowaniu  

na różne potrzeby (przykładem było określenie występujących grzybów na terenie 

RDLP w Pile we współpracy z członkiem jednego z ZLW). Omówiono również formy 

ochrony przyrody w RDLP w Pile, z wyszczególnieniem form występujących na terenie 

Nadleśnictwa Okonek. 

Ostatnim omówionym elementem była funkcja społeczna lasów – na tym etapie 

poproszono uczestników spotkania o wtrącanie swoich spostrzeżeń, doświadczeń 

oraz oczekiwań wobec Nadleśnictwa Okonek. Na tym etapie nie zgłoszono żadnych 

uwag. 

Przedstawiciel Nadleśnictwa Okonek, Pan Przemysław Szczawiński, omówił 

temat spotkania w odniesieniu do terenu Nadleśnictwa Okonek. Przedstawił 

przygotowane przez Nadleśnictwo propozycje miejsc, które miałyby stać się lasami  

o zwiększonej funkcji społecznej. Przy każdej z lokalizacji omówił aspekty, którymi 

kierowano się przy wyborze każdego z miejsc. 



Radny Miasta i Gminy Okonek, Pan Marek Zaleski, podkreślając, iż jego głos 

jest głosem lokalnej społeczności, przedstawił potrzebę odtworzenia ścieżki 

turystycznej nad rzeką Czarną, jej roli dla mieszkańców oraz walorów przyrodniczych 

z nią związanych – atrakcyjność turystyczną. Na tę potrzebę Nadleśniczy 

Nadleśnictwa Okonek odpowiedział, opowiadając o już podjętych rozmowach  

w Nadleśnictwie oraz przyszłych działaniach związanych z odtworzeniem tej ścieżki, 

zwracając jednak uwagę, że nie jest to sprawa, którą Nadleśnictwo zrealizuje od razu, 

ponieważ każdy etap wymaga czasu. W dyskusję włączyli się inni uczestnicy 

spotkania, wskazując także możliwość wytyczenia alternatywnego przebiegu ścieżki  

z uwagi na trudności terenowe, o których wspomniał Pan Andrzej Łuczak – właściciel 

Zakładu Usług Leśnych pracującego na terenie Nadleśnictwa Okonek. Zwrócił  

on uwagę na trudności związane z utrzymaniem tej ścieżki w odpowiednim stanie  

w przeszłości oraz jej odtworzeniem w przyszłości. Temat podsumowano 

stwierdzeniem, iż konieczne będzie stworzenie wyrysu ścieżki przez osoby 

zainteresowane i przedstawienie go pracownikom Nadleśnictwa, aby lepiej 

zobrazować alternatywne przebiegi. 

Kolejną potrzebą, którą wskazał Pan Marek Zaleski, było lepsze oznakowanie 

miejsca upamiętniającego były niemiecki obóz jeniecki oraz remont drogi prowadzącej 

do tego miejsca. W odpowiedzi na potrzebę remontu drogi Nadleśniczy zwrócił uwagę 

na fakt, iż inwestycja ta wiąże się z dużymi kosztami, którym Nadleśnictwo nie jest  

w stanie sprostać od razu. Pan Andrzej Łuczak również zwrócił uwagę na stan drogi, 

podkreślając dużą częstotliwość jej użytkowania przez społeczność. 

Przedstawiciele Złotowskiego Korpusu Ekspozycyjnego, Panowie Wojciech Kuśmirek 

oraz Piotr Witecki, zwrócili uwagę na potrzebę stworzenia "wyjścia kajakowego" przy 

brzegu rzeki Gwdy, w pobliżu drogi prowadzącej do leśniczówek leśnictw Lędyczek  

i Walmy. 

Pani Monika Chmiel, reprezentująca Urząd Gminy Szczecinek, wskazała 

potrzebę utworzenia miejsca postoju pojazdów dla wędkarzy przy jeziorze 

Remierzewo. Ze strony Nadleśnictwa zaproponowano wizję terenową, która pozwoli 

na lepsze zdiagnozowanie problemu. 

Pan Andrzej Łuczak zwrócił uwagę na to, iż Nadleśnictwo Okonek mogłoby 

podjąć działania związane z utrzymaniem istniejących ścieżek – częstsze 



monitorowanie ich stanu. Nadleśniczy Nadleśnictwa omówił działania, które już zostały 

wprowadzone tym celu, oraz te, które zostaną zrealizowane w przyszłości. 

Radny Miasta i Gminy Okonek, Bartłomiej Głowacki, odniósł się do propozycji 

lasów społecznych na terenie Nadleśnictwa Okonek, określając je "Perełkami" Gminy 

Okonek oraz podkreślając trafność tych propozycji. 

W dalszej części Radny Miasta i Gminy Okonek, Marek Zaleski, poruszył temat 

"quadowców i crossowców", wskazując na potrzebę stworzenia miejsc 

przeznaczonych do korzystania przez te grupy. Nadleśniczy wskazywał na negatywny 

wpływ utworzenia takich miejsc, powołując się na aspekty przyrodnicze oraz społeczne 

związane z użytkowaniem takich obszarów przez te grupy. 

Przedstawiciel Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu, Pan Janusz Szmyt, 

zwrócił uwagę na to, że jako ZWL powinniśmy zastanowić się również, jak 

zagospodarować obszar wokół lasów społecznych. Zwrócił również uwagę, że lasy 

społeczne nie będą lasami wyłączonymi z zagospodarowania, chociażby ze względu 

na bezpieczeństwo osób, które z nich korzystają. Wskazywał też na potrzebę 

wypracowania kompromisu pomiędzy interesami społeczeństwa a obowiązkami 

Nadleśnictwa. 

Pan Janusz Szmyt oraz Pan Jacek Zwierzyński zgodnie zwrócili uwagę na fakt, 

iż "las nie jest stały", aby zrozumieć funkcjonowanie lasu jako żywego organizmu. 

Pan Andrzej Łuczak zwrócił również uwagę na problem związany z edukacją 

społeczeństwa prowadzoną przez Lasy Państwowe – wskazał na potrzebę wzmożenia 

propagowania wiedzy na temat funkcji gospodarczej lasów, która według niego nie jest 

zbyt często poruszana podczas edukacji. Podkreślił także istotność prowadzenia takiej 

edukacji. Do poruszonego tematu odniósł się również Pan Janusz Szmyt, proponując 

w ramach edukacji społeczeństwa tworzenie tablic informacyjnych z opisem działań 

zaplanowanych w powstałych lasach społecznych, co spotkało się z aprobatą 

uczestników spotkania. 

Poruszono na spotkaniu także temat współodpowiedzialności za stan lasu  

w tym również w odniesieniu do śmiecenia. 



Podsumowując spotkanie, określono sposób kontaktu członków ZLW  

m.in. poprzez e-mail zlw.okonek@pila.lasy.gov.pl oraz poinformowano, że następne 

spotkanie zespołu odbędzie się w terenie wiosną przyszłego roku. 

 

Protokół sporządziła: 

Bianka Młynarczyk  

Specjalista SL ds. edukacji 
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